



**ASSOCIATION EUROPÉENNE DES MÉDECINS DES HÔPITAUX
EUROPEAN ASSOCIATION OF SENIOR HOSPITAL PHYSICIANS
EUROPÄISCHE VEREINIGUNG DER LEITENDEN KRANKENHAUSÄRZTE
EUROPESE VERENIGING VAN STAFARTSEN
DEN EUROPÆISKE OVERLÆGEFORENING
ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΣ ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΑΚΩΝ ΙΑΤΡΩΝ ΔΙΕΥΘΥΝΤΩΝ
ASSOCIAZIONE EUROPEA DEI MEDICI OSPEDALIERI
DEN EUROPEISKE OVERLEGEFORENING
ASSOCIAÇÃO EUROPEIA DOS MÉDICOS HOSPITALARES
ASOCIACIÓN EUROPEA DE MÉDICOS DE HOSPITALES
EUROPEISKA ÖVERLÄKARFÖRENINGEN
EVROPSKO ZDRŽENJE BOLNIŠNIČNIH ZDRAVNIKOV
EUROPSKA ASOCIACIA NEMOCNICNÝCH LEKAROV
EUROPSKA UDRUGA BOLNIČKIHI LIJEČNIKA
ΕΒΡΟΠΕΪΣΚΑ ΑΣΟCΙΑCΙΑ ΝΑ ΣΤΑΡΣΗΤΕ ΒΟΛΝΗCΗΝΗ ΛΕΚΑΡΗ**

Document :	AEMH 09-024
Title:	National Report Belgium EN– Rapport National Belgique FR
Author :	Dr Antony Bertrand
Purpose :	Information
Distribution :	AEMH Member Delegations
Date :	14 avril 2009

BELGIUM.**REPORT 2009.**

The Belgian political situation is especially unstable since the legislative elections of June 2007.

The country is perpetually under the threat of an implosion.

The perspective of the European and regional elections of June 2009 is not made to cool the minds.

Maybe a lull will occur after these elections??

It would permit to manage the economic and financial crisis with more serenity until the end of 2010 where all will restart in the perspective of elections of 2011.

The cost of the social security constitutes a bone of contention between the north and the south of the country.

Therefore there was no big disruption in the Belgian medical world since 2007.

The fees agreement between physicians and the national state health insurance office (INASTI) was renewed in January 2009.

However, less physicians accepted this agreement than in the previous years especially in the category of specialists.

The system of package by pathology begins to be applied.

It means the obligation for one hospital out of four to repay health insurance office.

When one knows that the most of them are only just within a balanced budget one can imagine the damages that this measure is going to make.

The principle of the “no fault” liability is accepted.

But the modes of enforcement (who pays what) are always in discussion.

Among others, it is difficult to accept that expenses for expert’s reports will be borne entirely by the cares providers.

A (maybe) interesting survey of medical demography has been achieved by the ministry.

15,118 physicians are registered as general practitioners.

9,259 are actually practising (61,24%); 2,744 women / 6,515 men.

55,73% of them will be more than 65 years in 2022.

BELGIQUE. Rapport 2009.

La situation politique belge est particulièrement instable depuis les élections législatives de juin 2007.

Le pays est perpétuellement sous la menace d'une implosion ;

La perspective des élections européennes et régionales de ce mois de juin 2009 n'est pas faite pour calmer le jeu.

Peut-être une accalmie après ces élections ??

Cela permettrait de gérer la crise économique et financière avec plus de sérénité jusqu'à la fin 2010 où tout recommencera dans la perspective de élections de 2011.

Le coût de la sécurité sociale constitue une des pommes de discorde entre le nord et le sud du pays.

Donc pas de grands bouleversements dans le monde médical belge depuis 2007.

L'accord tarifaire entre médecins et caisses de maladies (INASTI) s'est renouvelé en janvier 2009.

Toutefois, moins de médecins ont accepté cet accord que les années précédentes surtout dans la catégorie des spécialistes.

Le système des forfaits par pathologie commence à être appliqué.

Cela signifierait l'obligation pour un hôpital sur quatre de rembourser les caisses de maladie. Quand on sait que la plupart sont tout juste en équilibre financier on peut imaginer les dégâts que cette mesure va faire.

Le principe de la responsabilité sans faute est acquis.

Mais les modalités pratiques (qui paie quoi) sont toujours en discussion.

Il est notamment difficile d'accepter que les frais d'expertise soient entièrement à la charge des prestataires de soin.

Une étude (peut-être) intéressante de démographie médicale a été réalisée par le ministère.

15,118 médecins enregistrés comme généralistes.

9.259 sont actifs (61,24%) ; 2.744 femmes / 6.515 hommes.

55,73% auront plus de 65 ans en 2022.

